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Introducció 

Guíxols des del Carrer (GdC), originàriament Guanyem Guíxols des del Carrer, neix l'any 2014 com a 

plataforma ciutadana amb el propòsit de donar un gir a la política municipal. És amb aquesta finalitat 

que, i de forma assembleària, la plataforma, que des del primer minut ha tingut el suport de partits 

polítics com Iniciativa Catalunya Verds i Esquerra Unida i Alternativa i també de moviments            

socials com Procés Constituent, elabora i redacta el seu programa electoral 

http://guixolsdesdelcarrer.cat/programa.  Un programa on les persones i les polítiques socials són 

una prioritat, on es recull el compromís de treballar a partir d'un codi ètic i on destaquen noves formes 

de participació ciutadana. 

 

El 28 de març de 2015, i després d'un procés deliberatiu i de participació, la plataforma posa a votació  

de les persones adherides la composició dels primers llocs en la llista que presentarà a les eleccions 

municipals del 24 de maig. D'aquesta manera queda configurada la llista que encapçala Jordi Lloveras, 

avui regidor a l'Ajuntament després que la formació obtingués 487 vots (un 5,97%).  

 

La presa de possessió 

En el discurs d'investidura del mes de juny el nostre regidor apuntava que ”les noves opinions sempre 

són posades en judici, qüestionades i troben oposició, generalment, sense cap altra raó que el simple 

fet de ser noves...” Doncs bé, aquesta ha estat, en certa manera, una de les variables que més ens hem 

trobat per part de l'equip de govern (TSF, ERC i PSC) ahora de valorar qualsevol iniciativa que hem 

presentat: “això no s'ha fet mai” o “això no es pot fer o no és viable” han estat dues de les respostes 

més repetides que hem hagut d'escoltar. No obstant, nosaltres continuem capficats que és possible, que 

el canvi no s'atura, que es pot i, tornant al discurs d'investidura, ens refermem en allò que deia llavors el 

nostre regidor “...avui en moltes ciutats comença una revolta pacífica, democràtica, social i popular que 

ens ha de permetre a la majoria de la ciutadania, a la gent comú, recuperar, pas a pas, les ciutats i les 

seves institucions. A Sant Feliu de Guíxols, de moment, trigarem una mica més en fer aquesta revolta, 

però la farem, segur, és només qüestió de temps que arribi a la nostra ciutat; mentre, en aquest 

escenari, nosaltres treballarem per a la ciutat des de l'oposició.” I això és el que hem fet aquests sis 

mesos.  

http://guixolsdesdelcarrer.cat/programa
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El primer debat. Cartipàs i retribucions 

Des del primer moment GdC ha considerat que el cartipàs municipal està elaborat més per satisfer els 

interessos particulars dels diferents partits que configuren el pacte de govern, que no pas per atendre, 

de manera conjunta, les necessitats d'organització interna que pugui tenir el consistori. Prova d'això són 

les tres dedicacions que hi ha, una per partit polític (TSF, ERC i PSC). La nostra formació va criticar que 

les nomenades dedicacions “parcials” tinguin uns percentatges laborals del  90 i 95% i que, per tant, 

més que parcials són dedicacions “gairebé exclusives”. En aquest sentit vàrem proposar que les 

retribucions quedessin limitades, en imports nets, proporcionalment a tres vegades el Salari Mínim 

Interprofessional i que la dedicació de l'Alcalde fos, per evitar situacions de conflicte d'interessos o de 

males interpretacions, al cent per cent. També, vàrem proposar a l’equip de govern que, sent coherents 

amb tot allò que deien en campanya sobre la transparència i la participació, obríssin les reunions del 

Consell de Govern i de Contractació als regidors i regidores a l’oposició, lògicament amb veu però 

sense vot. 

 

Municipis contra el TTIP 

El mes de juliol, conjuntament amb la CUP, vam portar a l'Ajuntament una moció per declarar el nostre 

municipi contrària al TTIP (Tractat  d’Associació Transatlàntica per al Comerç i l’Inversió) 

https://drive.google.com/file/d/0B0B2Uqj7qu4tNTE0bXMzRkt0R0k/view?pref=2&pli=1 

Fruit de la moció, que finalment va tenir els vots favorables de GdC, CUP, TSF, ERC i PSC i les 
abstencions de CiU, l'equip de govern es va comprometre a:   

Primer. Difondre, públicament, aquesta moció de rebuig al TTIP. 
Segon. Endegar per a la ciutadania, a través dels mitjans de comunicació locals, les associacions de la 
ciutat i les xarxes socials, una campanya de difusió, explicació i rebuig al TTIP.   
Tercer.Traslladar aquest acord a instàncies superiors: Consell Comarcal, Diputació de Girona, 
Generalitat, així com també, als nostres parlamentaris i representants del Parlament Europeu.  

 
Des de la nostra plataforma no deixarem de denunciar que la firma d’aquest tractat pot esdevenir una 
desregulació per la porta del darrera que afecti directament a matèries tant sensibles com són la salut, 
el medi ambient o els serveis públics, per cert, entre aquests últims serveis també que es presten a 
partir del municipalisme. El TTIP té una clara voluntat de privatitzar i laminar competències i capacitats a 
les institucions públiques per transformar-les en negoci.  

 

 

 

 

 

https://drive.google.com/file/d/0B0B2Uqj7qu4tNTE0bXMzRkt0R0k/view?pref=2&pli=1
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Port Salvi 

La cura i la salvaguarda de l'entorn natural de Port Salvi ha estat una constant al llarg d'aquests sis 

mesos de feina a l'oposició. Fins a tres preguntes i un prec hem fet arribar a l'equip de govern davant la 

nostra preocupació pels abocaments que es produeixen d'aigua bruta al mar per part d'un determinat 

establiment hoteler de la zona, amb certa periodicitat principalment els mesos d'estiu, i també pel mal ús 

que aquest mateix establiment hoteler fa de l'entorn del camí de ronda. La veritat és que de moment 

l'única cosa que hem obtingut a les nostres preguntes ha estat primer bona voluntat, després evasives i, 

ara com ara, silenci. No obstant això, nosaltres no cedirem en la nostra obstinació per protegir la zona, 

és més, treballarem per veure algun dia feta realitat la proposta de convertir la zona de Cala Ametller, 

Port Salvi i Cala Vigatà en una reserva marina, o com a mínim, en un espai protegit de biodiversitat. 

 

Sant Feliu de Guíxols, ciutat acollidora  

La nostra formació va treballar activament per fer possible la moció de suport a l'acollida de població 

refugiada víctima dels conflictes armats a la Mediterrània. La moció, aprovada finalment per l'unanimitat 

de tots els grups polítics, fa que la nostra ciutat s’adhereixi a la xarxa de municipis acollidors. A més, i 

d'acord amb el text aprovat, l'equip de govern haurà d’articular un punt de referència en el municipi on 

obtenir informació referent als serveis i recursos que requereixen les persones que puguin arribar a la 

nostra ciutat i, on també, s'hi puguin dirigir persones i entitats locals que estiguin interessades en 

col·laborar. Entre altres coses, i a partir de propostes concretes del nostre grup, l'Ajuntament també es 

va comprometre a sensibilitzar la població sobre la realitat que viuen les persones refugiades quan es 

troben desplaçades i, al mateix temps, treballar per a dinamitzar la xarxa local solidària. 

https://drive.google.com/file/d/0B0B2Uqj7qu4tSDNZZUlCeGJNTms/view?pref=2&pli=1n 

 

La tarifació social 

Després de dos intents, diverses reunions i algunes retallades en el text definitiu, es va aprovar una 

moció presentada pel nostre grup i que dóna el tret de sortida a la possibilitat d'aplicar, a partir d'aquest 

any 2016, la tarifació social en els preus públics dels serveis i les activitats municipals. Aquesta moció 

es basa en l'assumpció del principi que tothom contribueix al sosteniment de les despeses públiques, 

però que ho fa d'acord amb la seva capacitat econòmica. El requisit bàsic, per tant, és que, una vegada 

marcat el preu públic de sortida que cobreix el cost del servei per persona usuària i que hauran 

d'assumir les rendes més altes, la resta de preus a pagar s'adapten a la renda disponible de l'unitat 

familiar o de convivència en funció d'uns trams preestablerts. D'aquesta manera el preu no és mai una 

barrera a l’hora d’accedir a un equipament o a un servei municipal. 

 

L'habitatge, un dret irrenunciable 

Guíxols des del Carrer, conjuntament amb la CUP, vam presentar una moció per defensar el dret a un 

habitatge digne. La moció, que finalment va ser aprovada per unanimitat, insta als governs a aplicar 

mesures de segona oportunitat, com són la dació en pagament o l’eliminació automàtica de les 

clàusules declarades abusives per sentències del Tribunal Superior de Justícia de la UE. La moció 

també insta a fomentar el lloguer social i digne, d’acord amb la recent Llei 24/2015, i a impedir els talls 

de subministraments bàsics d’aigua, llum i gas de les persones i unitats familiars en situació de 

vulnerabilitat. En un altre apartat, i des d'una prespectiva més local, la moció proposa la creació d’un 

observatori de l’habitatge per fer censos periòdics d’habitatges buits i fer el seguiment de les polítiques 

públiques d’habitatge a Sant Feliu de Guíxols.  

https://drive.google.com/file/d/0B0B2Uqj7qu4tSDNZZUlCeGJNTms/view?pref=2&pli=1n
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El nou IES, per a quan? 

El Ple municipal d'octubre va debatre sobre la qüestió de la construcció d’un nou institut de secundària 

a la nostra ciutat. El govern (TSF, ERC i PSC) va tombar una moció de MES, recolzada per CiU, on es 

demava que es fes efectiva la cessió dels terrenys de fora la Ronda de Ponent, propietat d’Incasòl, i 

s’abandoni, per sempre, l’idea dels terrenys que hi han al costat del col·legi Gaziel. Guíxols des del 

Carrer es va abstenir i, en l'explicació de vot, el nostre regidor va argumentar que la construcció 

d’aquest nou IES ja no és avui un tema d’estratègia de la ciutat, com podia haver-ho estat anys enrere, 

sinó que avui ja es tracta d’una qüestió d’urgència atès que d’aquí a tres anys, quatre com a molt, no hi 

hauran places suficients de secundària per atendre a tots els nens i nenes que surtin de primària. En 

aquest sentit va instar al govern a no quedar-se només amb una opció i a moure les dues possibilitats 

per, finalment, quedar-se amb aquella que sigui més efectiva i més ràpida de concretar. Cal recordar 

que fa casi deu anys que s’està “treballant” la construcció d’aquest nou institut. Finalment, el nostre 

regidor va demanar al govern que actuï també activant la requalificació dels terrenys que actualment 

ocupa l’IES Sant Elm, una zona privilegiada per a ús residencial o hoteler i que bé podria generar uns 

recursos per avançar el cost de l’obra. 

 

L'aparcament a la ciutat 

GdC va donar suport a una iniciativa de CiU i MES per sol·licitar un procés de participació ciutadana per 

decidir l'emplaçament del nou aparcament. Finalment el nostre Grup va decidir adherir-se a aquesta 

moció atès que, per definició, la nostra plataforma està sempre oberta a processos de participació 

ciutadana. Altra cosa és, i en el tema concret de la construcció d’un aparcament en el passeig, que ens 

mantenim en allò mateix que dèiem en el nostre programa electoral: “Rebutjarem el projecte 

d’aparcament soterrat del passeig. Reivindicarem un procés participatiu on es considerin totes les 

possibilitats per facilitar aparcaments en els mesos i dies punta. Treurem del calaix el projecte 

consensuat anys enrere per fer un aparcament amb tres nivells darrera La Corxera…” Finalment, la 

moció no va prosperar i va decaure amb els vots contraris de l'equip de govern (TSF, ERC i PSC) i 

l'abstenció de la CUP. 

 

Participació ciutadana 

Els figurants que seuen a la dreta 

de l'escenari, que s'intercanviïn 

regularment amb els de l'altra banda, 

és a dir, amb els que seuen a l'esquerra. 

Quan es trobin al mig, es poden dir 

tot el que els passi pel cap, des d'insults  

a paraules amables, circumspectes, 

poden adoptar un aire displicent, 

o bé irritat, o de perdonavides, 

i fins i tot poden iniciar 

un simulacre de baralla física 

que el públic sempre sol aplaudir amb ganes. 

Un cop ben asseguts a les poltrones 

que reprenguin la representació, 

però tenint en compte que els papers 

són canviats i cal posar més èmfasi 

per tal de fer versemblant l'espectacle. 

Comptaré fins a tres. -I jo? 

-Un moment.Vós... què? Vós a aplaudir i encara gràcies.  

(Miquel Martí i Pol) 
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La nostra plataforma ha presentat en el marc de la Comissió d'Economia i Organització el document 

“Conjunt d'eines i propostes per avançar cap a un model de ciutat més democràtica, participativa i 

transparent” que ha de servir de base a la nostra proposta de modificació de l'actual Reglament Orgànic 

Municipal (ROM). Cal recordar que el ROM és l’eina que regula, no només el funcionament intern i 

orgànic del govern municipal, sinó també tot allò que té a veure amb la participació ciutadana i la 

transparència institucional i que en el cas del nostre municipi la base del ROM actual té una antiguitat 

de vint anys. La més que necessària modificació de l'actual ROM, amb les modificacions a la 

Sindicatura i la inclusió del Reglament de Participació Ciutadana i el Codi Ètic que proposem, ens 

permetrà incrementar els mecanismes participatius i de control de la gestió i la transparència.  

La proposta que hem portat a debat s'articula a partir de cinc qüestions principals: 

-Modificar la regulació de l’apartat de Precs i Preguntes de l’ordre del dia de les sessions plenàries; en 

aquest sentit proposarem que un cop acabades les intervencions dels regidors i les regidores que 

intervenen, i abans de l’intervenció final de l’alcalde i de sotmetre els assumptes a votació, es pugui 

donar la paraula al públic assistent el qual podrà intervenir, de manera concisa, per opinar en relació al 

tema objecte de deliberació i votació. També proposarem que l’apartat de Precs i Preguntes del públic 

consti com a part integrada de l’ordre del dia del ple, d’aquesta manera es garanteix que les preguntes i 

les respostes constin en acta i que l’emissora municipal se’n faci ressò en la seva retransmissió.  

-Ampliar el ROM amb un annex de reglament de participació ciutadana que reguli figures com l’iniciativa 

popular, l’audiència pública o la consulta popular. 

-Modificar la regulació de la Junta de Portaveus perquè aquesta tingui un recorregut molt més ampli del 

que té en l’actualitat; en aquest sentit, proposem, per exemple, que sigui també un òrgan de consulta 

polític per aquells temes d’especial interès. 

-La creació d’un Consell de Ciutat. Òrgan consultiu i de participació de la ciutat on representants de la 

ciutadania i de les entitats puguin debatre, amb els responsables polítics, sobre els plans d’actuació 

generals, canalitzant queixes, emetent informes, promovent estudis i fent propostes en matèria de 

desenvolupament local.  

-La regulació dels mitjans de comunicació de titularitat pública, web i emissora local de ràdio, amb la 

finalitat de garantir els principis de pluralitat, objectivitat, independència i imparcialitat.  
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Al·legacions a les Ordenances Fiscals 

La nostra formació, amb col·laboració amb la CUP, va posar en marxa un procés participatiu de 

presentació d'al·legacions a les ordenances fiscals 2016 amb el propòsit de millorar-ne el text. Per tot 

plegat, l'equip de coordinació de la plataforma, una vegada tancat el procés de participació ciutadana 

que va culminar amb dues assemblees explicatives  i que també va tenir la seva divulgació a través de 

les xarxes socials, va completar el text definitiu de les al·legacions: 

https://drive.google.com/file/d/0B0B2Uqj7qu4tazNEWGNKb1BKWDg/view?pref=2&pli=1 

Al final van ser acceptades 2 de les 5 al·legacions presentades. 

 

El debat dels pressupostos 

Aquests són alguns del motius perquè Guixols des del Carrer va votar no als Pressupostos Municipals 

2016: 

-Perquè és una falta de consideració, i de transparència, lliurar tota la documentació de l'expedient 

quatre dies abans de la votació (inclosos dissabte i diumenge). 

-Perquè no es va donar resposta a cap, ni una, de les moltes preguntes que va formular el nostre 

regidor; algunes en relació a partides concretes i altres vinculades a temes prou importants per a la 

ciutat com són l'Estació Naútica, el Museu Thyssen, la preservació de Port Salvi, la construcció del nou 

IES o el contracte de recollida d'escombreries.  

-Perquè, i malgrat reconèixer que en relació a anys anteriors el pressupost té un augment en partides 

socials, desconeixem si aquest augment és suficient per atendre totes les necessitats, entre altres 

coses, ho desconeixem perquè no s'ha donat informació detallada al respecte. Cal recordar que 

després de set mesos de govern i, malgrat haver-ho sol·licitat el nostre grup en un parell d'ocasions, 

encara no s'ha convocat el Consell Municipal de Serveis Socials.  

-Perquè entenem que la retribució que rep l'alcalde es mereix una dedicació exclusiva i no parcial com 

la que té reconeguda, que les retribucions dels regidors amb dedicació exclusiva haurien de tenir un 

topall corresponent a una mensualitat neta de 3 vegades el SMI, i que les indemnitzacions per 

assistències a reunions que perceben alguns dels regidors de govern són excessives. 

-Perquè no hi ha en tot el projecte pressupostari el més mínim compromís per part de l'equip de govern, 

per petit que aquest sigui, d'avançar cap a un model de pressupost participatiu. En aquest sentit, la 

nostra proposta de disposició addicional “Cap a uns pressupostos participatius” no va ser valorada, ni 

tan sols, esmentada en el curt debat pressupostari. 

 

Les preguntes i els precs 

Guíxols des del Carrer ha estat, amb diferència, el grup més prolífic a l'oposició en nombre de preguntes 

i precs, registrant fins a un total de 27:  

-Referent a l'organització del cartipàs municipal i la distribució de les responsabilitats. 

-Sobre l'estat del camí de ronda PR-C101, que va de la plaça Pau Casals a l'ermita de Sant Elm. 

-Sobre els vessaments d'aigua bruta al mar a la zona de Port Salvi. 

-Per saber la situació de les persones majors de 75 anys que viuen soles al seu habitatge. 

-En relació a la remunicipalització del servei del cementiri. 

-En relació a l'Oficina Municipal d'Habitatge. 

-Per conèixer la situació i la convocatòria de les ajudes per llibres de text i material escolar. 

-Sobre la consulta de documents dels expedients pendents de resolució inclossos a l'ordre del dia.  

-Demanant una relació del serveis que l'Ajuntament té externalitzats o amb gestió indirecta. 

-Demanant s'actualitzi el web municipal i s'incorpori al mateix el Portal de la Transparència. 

-Per saber quans nuclis familiars es troben en situació de risc d'exclusió social a la nostra ciutat. 

https://drive.google.com/file/d/0B0B2Uqj7qu4tazNEWGNKb1BKWDg/view?pref=2&pli=1
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-Sobre la presència del mosquit tigre en el nostre municipi. 

-Per conèixer si les beques menjador adjudicades són suficients per cobrir totes les necessitats. 

-Referent als furts i robatoris que es produeixen els diumenges al matí a l'entorn del mercat. 

-Demanant es fomenti el patrimoni local a partir de l'inversió en el Museu de la ciutat.  

-En relació a les insuficiències de so que presenta la Sala de Plens. 

-En relació a la possibilitat de retransmetre, via streaming, els plens municipals. 

-Per saber el nº d'habitatges buits que hi ha en el nostre municipi d'acord amb la Llei 24/2015. 

-En relació als ajuts IBI, saber la concreció dels mateixos i si s'han cobert totes les sol·licituds. 

-Demanant es convoqui el Consell Municipal de Serveis Socials. 

-Per conèixer quin ús es pensa donar a les cases municipals del Baldiri. 

-En relació a l'herència Anllò, per saber quans immobles no han estat encara subhastats. 

-Per demanar la gestió municipal de l'immoble situat en el C/ Creu 25-27. 

-Demanant es faci una audiència pública per donar a conèixer les modificacions a les Ordenances. 

-Sobre l'ús de la calefacció en el Pavelló Municipal d'Esports. 

-Sobre l'estat de les voreres de l'Avinguda Balears. 

-Per saber la voluntat del govern al voltant del Decret 150/14 sobre el Servei de Primera Acollida. 
 

Algunes d'aquestes qüestions han estat ateses, altres s'hi ha passat de puntetes i unes terceres han 

estat ignorades; en tot cas, el nostre compromís d'avançar en totes elles continua intacte.  

 

 
 

http://guixolsdesdelcarrer.cat/ 

 

http://www.facebook.com/guanyemguixols 

 

guixolsdesdecarrer@gmail.com 
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